
وزنه ب�رداري به عن�وان 
سعيد احمديان

      گفت وگو
موفق ترين  رشته المپيك، 
پ�س از مس�ابقات ريو با 
حاشيه هاي زيادي روبه رو شده كه سبب شده خيلي ها 
نس�بت به آينده اين رش�ته نگران ش�وند. عدم حضور 
كيانوش رستمي در اردو به دليل اختلاف با انوشيرواني 
سرمربي تيم ملي، قهر سهراب مرادي و بي انگيزه شدن 
بهداد سليمي به دليل مشكلات و كمبودهايي كه در اردو 
وجود دارد، زنگ خطر را براي پولادمردان به صدا در آورده 
اس�ت. در گفت وگو با كوروش باقري سرمربي سابق تيم 
ملي وزنه برداري دلايل اين حاشيه ها را بررسي كرده ايم.

    
در رابط�ه ب�ا وضعيت حاك�م بر وزنه ب�رداري 
متأسفانه بعد از المپيك اتفاقاتي افتاد و شرايط 
خوبي براي اين رش�ته حاكم نيس�ت آن هم 
رش�ته اي كه در المپيك بهتري�ن عملكرد را 
داشت؛ در اين رابطه صحبت كنيد چه اتفاقي 
افتاد؟ چرا وزنه برداري به اين وضعيت رسيده؟

اولاً وزنه برداري با توجه به پيش��ينه اي ك��ه دارد طبيعي 
اس��ت در هر مقطعي علاقه من��دان ب��ه ورزش خصوصاً 
وزنه برداري و كل مردم انتظار داشته باشند كه روند رو به 
رشد و شرايط مناسبي را داشته باشد. اگر بخواهيم راجع به 
مسائل وزنه برداري صحبت كنيم اتفاقات خوبي افتاده اما 
متأسفانه اتفاقات بد هم مي افتد و مي شود با توجه به برخي 
از تحركاتي كه صورت مي گيرد پيش بيني كرد كه به چه 
سمتي مي رويم و متأسفانه با وضعيتي كه هست مي توان 
پيش بيني كرد كه آينده خوبي در انتظار اين رشته نيست. به 
عنوان نمونه ما اخيراً در نوجوانان جهان نايب قهرمان شديم؛ 
نايب قهرماني نتيجه خوبي است، نتيجه بدي نيست. به هر 
حال بايد تبريك گفت به كادر فني و دوستان نوجواني كه 
آنجا حضور پيدا كردند. اين يك نكته مثبت است اما در بين 
ليست بهترين هاي نوجوانان جهان كه بر اساس ركوردها 
اعلام شده، در بين 30 نفر اول هم يك ايراني نيست! اين 
يك علامت و هشدار بد براي وزنه برداري است. دقيقاً زنگ 
خطر است، سال گذشته در رده جوانان قهرمان دنيا شديم 
بدون اينكه حتي يك طلا داشته باشيم و باز متأسفانه در 
20نفر اول جوانان جهان از نظر مي��زان ركورد حتي يك 
ايراني نمي بينيم. اين در حالي است كه وزنه برداري يك 
رشته ركوردي اس��ت و با توجه به ركوردهايي كه بچه ها 
دارند، مي توانيم آينده را پيش بيني كنيم، چون نوجوانان 

و جوانان پشتوانه تيم بزرگسالان هستند. 
منظورتان اين است كه به خاطر سطح پايين 

مسابقات، ما توانسته ايم روي سكو برويم؟
بله، قهرمان نوجوانان جهان مي شويم  ولي وقتي ركوردها 
پايين باشد، در 30 نفر اول متأسفانه حتي يك ايراني هم 
نمي بينيم، اين يك موضوعي اس��ت كه فدراسيون به آن 
نمي پردازد. اين وزنه برداران قرار اس��ت چه��ار روز ديگر 
بزرگسالان ما را ساپورت كنند، اين باعث مي شود كار ما 
در آينده سخت تر شود. امروز اگر در المپيك مدال گرفتيم 
حاصل يك پروسه بزرگ و طولاني  بوده و بچه ها از  رده هاي 
پايه و پله به پله بالا آمده اند و س��بب شده امروز كيانوش 
رستمي و س��هراب مرادي در المپيك مدال طلا بگيرند. 
زحمات اين فدراس��يون در موفقيت ه��اي وزنه برداري  
بي تأثير نيست، ولي مطمئن باشيد كه اين زحمات حداقل 

اس��ت، مخصوصاً اينكه ببينيم كيانوش رستمي خودش 
تمرين مي كند، البته درست و غلطش بحث ديگري است، 
متأسفانه علائمي را مي بينيم كه خيلي خوشايند نيست 
براي وزنه برداري دليلش هم چيزي كه به ذهن من مي رسد 
اين است كه مديريت فدراسيون با كادر فني فكر مي كنم دو 

فضاي جداگانه را نگاه مي كنند. 
دليل اينكه در فدراسيون وزنه برداري شرايط 
مناس�بي براي ملي پوش�ان بعد از المپيك 

فراهم نمي شود، چيست؟
 مديريت فدراس��يون دنبال اين اس��ت كه به هر شكل 
ممكن شده يك پست در فدراسيون جهاني بگيرد و براي 
اين كار هم برنامه هايي را پيش مي برد. البته پست گرفتن 
مي تواند كمك كند ولي به چه قيمتي؟ ما در يك سال در 
سال 1395دو بار جام فجر را برگزار مي كنيم، برگزاري 
جام فجر هزينه بر است و با توجه به هزينه هايي كه اينجا 
مي شود، در جاهاي ديگر مثلًا اردوي تيم ملي پول كم 
مي آوريم و فقط خورشت به ورزشكارانمان مي دهيم يا 
مثلًا سهراب مرادي و بهداد سليمي به دليل اينكه حقوق 
نگرفتند و وضعيت اردو مناسب نيست از اردو مي روند. 

يعني مديريت فدراس�يون ب�ا برگزاري اين 
مس�ابقات و غفلت از رس�يدگي به تيم هاي 
ملي، به دنبال اين اس�ت رزوم�ه اش را براي 

گرفتن پست در فدراسيون جهاني پر كند؟
چرا جام فجر دو بار برگزار شده؟ دوستان جوابشان خيلي 
جالب است، مي گويند كه ما خرداد برگزار كرديم 2016 
بوده، بهمن ماه برگزار كرديم 2017 بوده اما س��ؤالم اين 
است شما وقتي بودجه يك سال را مي خواهيد ببنديد مگر 
براساس س��ال ميلادي مي بنديد؟ مگر بودجه  براي تنها 
يك جام فجر بيشتر نيس��ت؟ وقتي دو بار برگزار مي شود 
شما مجبوريد از جاهاي ديگر برداريد، براي برگزاركردن 
دومين دوره جام فجر كه هزينه ميلي��اردي دارد، هزينه 
كنيد، آن وقت برگزاري اردوها دچار مشكل مي شود. تنها 
دليلش اين است كه رئيس فدراسيون به دنبال اين است 
به هر شكل كم كم آرا را جمع كند براي اينكه بتواند به يك 
پستي در فدراسيون جهاني برسد. شما ببينيد كه كيفيت 
جام فجر در بهمن ماه كه برگزار شده فوق العاده نازل است. 
تيم هايي كه آمدند معمولاً با يك��ي دو وزنه بردار آمدند و 

نتيجه مسابقات هم در س��ايت فدراسيون جهاني هست. 
بعضي از اوزان فقط دو نفر داريم يعني نفر س��ومي وجود 
ندارد، اين نشان مي دهد هدف از برگزاري اين مسابقات، 
وزنه برداري نيست. منافع ملي نيس��ت و كاملًا شخصي 
است، اين آقا دنبال اين است به هر قيمتي كه شده پست 
بگيرد. اول گفتم كسي منافاتي ندارد با اينكه يك ايراني 
پست بگيرد، همه خوشحال مي ش��ويم اما يكي دو سؤال 
پيش مي آيد. اين رئيس فدراسيون در هشت سال يا 12 
سالي كه دبير كل فدراسيون بوده، چه سودي براي ايران 
داشته؟ ايشان مي گويد فرض محال را بر اين بگذاريم كه 
فردا رئيس فدراسيون جهاني شود بگويند چه استفاده اي 
براي ايران اين كار دارد، چ��ه هدفي دارد كه مهم تر از اين 
است كه شما اردوي تيم ملي را رها كنيد و سهراب مرادي به 
دليل نبود غذا و نگرفتن حقوق برود. تا حرفي زده مي شود 
مي گويند كميته المپيك بودجه نداده پس شما خودتان 
چه كاره هستيد؟ شما كه مدعي هستيد، مدير هستيد، 

فقط مي خواهيد هزينه كنيد؛ اينها مسائلي است كه من فكر 
مي كنم دوستانمان در وزارت ورزش يا حتي كميته المپيك 

به شكل مستقيم مي توانند  بر آن نظارت داشته باشند. 
يعن�ي ب�راي مديري�ت فعل�ي فدراس�يون 
وزنه برداري منافع ش�خصي ب�ر منافع ملي 

اولويت دارد؟ 
بله، اينقدر مسائل شخصي برايشان مهم است كه مسابقات 
نوجوانان در تايلند در حال برگزاري است، رئيس محترم 
آنجا تش��ريف دارد و همزم��ان در كرواس��ي قهرمانان 
بزرگسالان اروپا برگزار مي شود، صرف اينكه خودش را 
نشان بدهد، از آنجا بليت دو سره مي گيرد و به كرواسي 
مي رود و مدال كسي كه ركورد بهداد را زده، به گردنش 
مي اندازد و دوباره به تايلند برمي گردد. اگر مشكل هزينه 
داريد، اين سفرها هزينه ندارد؟ چه استفاده اي دارد اين 
كار شما؟ اينها چيزهايي است كه بايد جواب داده شود. 

من فكر مي كنم اين رفتارها خيلي عادي نيست. 
راهكارتان ب�راي اينكه وزنه ب�رداري از اين 
وضعيت در بيايد و شرايط ايده آل را پيدا كند، 
به عنوان يكي از پيشكس�وتان، قهرمانان و 

سرمربي سابق تيم چيست؟ 
اول از همه رئيس فدراسيون، يك مقدار به شعارهايي كه 
روز اول داده برگردد، بازنگري كند و ببيند با چه شعارهايي 
آمده كه خيلي از دوستاني كه كنارش بودند در اين يكي دو 
ساله همه جلويش ايستادند؟ اين نشان مي دهد كه ايشان 
برنامه اي را كه در ابتدا جلوي پيشكسوتان وزنه برداري بيان 
كرده، خودش قائل به رفتن در آن مس��ير نبوده و شعاري 
بوده است. ايشان تجربيات خيلي خوبي دارد ولي دقيقاً نكته 
اين است كه اين آقا بايد يك مقداري تجديدنظر كند در 
سياست هايش و بداند كه صرفاً گرفتن پست در فدراسيون 
جهاني نمي تواند راهگشاي وزنه برداري ايران باشد، هزينه ها 
را به تيم هاي ملي سوق بدهد، به هيئت هاي استاني. ويترين 
هر فدراس��يون تيم ملي اش اس��ت. وقتي قرار باشد آنجا 
مشكلي پيش بيايد ناخودآگاه نااميدي بين آن خانواده ايجاد 
مي شود. هيئت هاي وزنه برداري مختلف وقتي مي بينند تيم 
ملي به اين شكل اداره مي شود ناخودآگاه دلسرد مي شوند. 
من فكر مي كنم توجه و تمركز رئيس و برنامه هايش يك 

مقدار بيشتري بايد به سمت تيم هاي ملي برگردد. 

بحران اقتصادي و مديريتي     گزارش
مدتي است دس��ت از سر 
وزنه برداري ايران برنمي دارد و سايه سنگين آن حسابي 
پولادمردان را به چالش كشيده است. رقابت هاي قهرماني 
قاره كهن درحالي از امروز استارت مي خورد كه نه تنها 
نمايندگان كشورمان در شرايط ايده آل قرار ندارند بلكه 
مش��كلات عديده تمركز را از كادرفني و وزنه بردارانمان 
گرفته است. اگرچه پس از درخشش تيم ملي در المپيك 
ريو و كسب دو مدال طلا وعده هاي زيادي مبني بر مرتفع 
كردن چالش هاي مالي از سوي مسئولان داده شد اما تا 
كنون خبري از عملي شدن وعده ها نيست. تا جايي كه 
ستاره هاي وزنه برداري ايران به دلايلي از جمله دغدغه هاي 
معيشتي دل و دماغ حضور در تيم ملي را ندارند و برخي 

نيز كماكان تمرينات انفرادي برايشان در اولويت است. 
   زنگ خطر

مشكلات اقتصادي اين روزها بزرگ ترين چالش پيش 
روي وزنه ب��رداري اي��ران اس��ت. با اينك��ه پولادمردان 
سال هاس��ت در رقابت هاي مهم بين المللي بار سنگين 
مدال آوري را همچون كشتي و تكواندو به دوش مي كشند 
و انصافاً با كسب مدال هاي رنگارنگ افتخارات زيادي براي 
ورزش كشور به ارمغان آورده اند با اين وجود آنچنان كه 
بايد و شايد مورد توجه مسئولان نبوده اند. اين در حالي 
اس��ت كه همواره بحث حمايت از رش��ته هاي مدال آور 
مطرح مي ش��ود ولي در عمل كمترين توجهات نصيب 
وزنه برداري شده تا جايي كه تركيبي نصفه و نيمه و بدون 
ستاره راهي تركمنستان شده و قرار است با همين نفرات 
از نايب قهرماني دوره گذشته مان در آسيا دفاع كنيم. زنگ 
خطر براي وزنه برداري ايران مدت هاست به صدا درآمده 
اما انتقادهاي تند و تيز و غيبت ستاره ها در تيم ملي همه 
را متوجه بحران عميق اين رشته كرد، آن هم در شرايطي 
كه رقبا از اين بح��ران به نفع خود اس��تفاده مي كنند و 
ركوردهايي كه روزگاري در دست پولادمردان ايراني بوده 

حالا به دست رقبا افتاده است. 
   در انتظار تحقق وعده ها

يكي از طلايي هاي كاروان ورزشي كشورمان در المپيك 
2016 از بي توجهي ها دلسرد شده و نه تنها در تمرينات 
تيم ملي حاضر نش��ده بلكه خودش نيز انگيزه اي براي 
تمرين ندارد. س��هراب مرادي از جمله ملي پوشاني بود 
كه حاضر نشد تيم كشورمان را در رقابت هاي كشورهاي 
اسلامي و قهرماني آسيا همراهي كند. جالب اينجاست كه 
مرادي در اظهاراتش اختلاف نظر با كادر فني را رد كرده 
و حقوق، تغذيه و مكمل را مشكلات اصلي خود خوانده 
است. مهيا شدن شرايط از سوي وزارت ورزش و كميته 
ملي المپيك تنها ش��رط مرادي براي بازگشتش به تيم 
ملي بوده است؛ خواسته اي كه با توجه به وضعيت بحراني 
وزنه برداري بحق است. البته شرط سهراب مرادي و محقق 
شدن آن آرزوي ساير ملي پوشان هم است منتها سكوت 

مسئولان در اين خصوص جاي تعجب دارد!
    امان از مصدوميت

جالي خالي بهترين س��نگين وزن ايران در تيم ملي به 
شدت احس��اس مي شود. بهداد س��ليمي پس از رفتن 
حسين رضازاده سنگين ترين وزنه ها را بالاي سر برده 
و علاوه بر مدال هاي خوشرنگ ركوردشكني نيز كرده 
است، ولي مصدوميت و همچنين مشكلات مالي او را از 
تركيب دور كرده اس��ت. آسيب ديدگي سليمي پس از 
المپيك رو به بهبود اس��ت. هر چند همين مصدوميت 
به او اجازه حضور در قهرماني آس��يا را نداد اما قهرمان 
المپيك لندن نيز در آخري��ن اظهارنظرش از وضعيت 
حاكم بر اردوها و بي تفاوتي مس��ئولان ارش��د ورزش 
به وزنه ب��رداري گله كرد. س��رايت مش��كلات مالي به 
ورزشكاران ملي پوش از جمله انتقادهاي سليمي بوده 
و اينكه نداش��تن دريافتي پس از هفت ماه از المپيك 

دلسردي را به همه وزنه برداران تزريق مي كند. به تازگي 
لاشا تالاخادزه گرجستاني ركورد يك ضرب جهان را از 

چنگ بهداد سليمي درآورد. 
  خبري از بازگشت نيست

قصه اين وزنه ب��ردار ملي پوش با س��ايرين البته كمي 
متفاوت اس��ت. از چند ماه قبل از المپيك ريو كيانوش 
رس��تمي ديگر حاضر نش��د زير نظر كادرفني به ويژه 
سجاد انوش��يرواني تمرين كند. به همين دليل بود كه 
رستمي تا المپيك انفرادي تمرين كرد و در روز مسابقه 
نيز با وزنه هاي انتخابي خودش به روي تخته رفت. علت 
اين رفتار طلايي ايران در ريو دلخوري او از سرمربي تيم 
ملي در مسابقات جهاني بود، كيانوش رستمي مدعي 
است با اش��تباه كادرفني يك مدال طلاي ارزشمند را 
از دس��ت داده اس��ت. تمرينات انفرادي او در روزهاي 
حساس قبل از المپيك حواشي و انتقادهاي زيادي را 
به همراه داشت. با اينكه اغلب كارشناسان اين شرايط 
را به ضرر وزنه برداري مي دانستند اما فدراسيون سعي 
در آرام كردن شرايط داشت. در حالي كه گفته مي شد 
پس از المپيك فكري به حال اين موضوع مي شود اما با 
گذشت ماه ها فدراسيون چاره اي براي حل اين بحران 
نينديشيده اس��ت. كيانوش رستمي كماكان حاضر به 
حضور در اردوهاي تيم ملي نيس��ت و به نظر مي رسد 
تنها با تغيير كادرفني قهرمان ريو حاضر به بازگش��ت 
به اردو شود. اين در حالي است كه سرمربي تيم او را به 
اردو دعوت كرد و همچنان به بازگشت رستمي اميدوار 
است. به نظر مي رسد ورزشكار سالاري در وزنه برداري 
هم نفوذ كرده و عزمي براي مبارزه ب��ا آن وجود ندارد.  
اين در حالي است كمتر از شش ماه ديگر به رقابت هاي 
جهاني امريكا باقي نمانده و حضور قدرتمند تيم ملي در 
اين رقابت ها اعتبار ورزش ايران محسوب مي شود. با اين 
حال با اوضاع نابسامان حاكم بر وزنه برداري بعيد است 

كه اين انتظار محقق شود. 
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نبرد با بحران مالي و ورزشكارسالاري
وزنه برداري در انتظار روزهاي آفتابي

منافع شخصي مديران، وزنه برداري را به اين حال و روز انداخته است
كوروش باقري، سرمربي سابق تيم ملي وزنه برداري در گفت وگو با »جوان«:

حال شاگرد اول ورزش ايران در المپيك ريو كه با دو طلا جور كاروان و       نگاه
ورزش ايران را كشيد و پرچم آن را بار ديگر بر فراز دنيا به اهتزاز در آورد 
خوب نيست. خوب نيست كه نه، وخيم است. اين را مي توان از اردوي خالي از ملي پوش تيم ملي ديد. 
اردويي كه در آن خبري از قهرمانان و مدال آوران نيست. نه چون يكي با مصدوميت دست و پنجه نرم 
مي كند و آن يكي به لطف راه اشتباهي كه فدراسيون در پيش گرفته تك پر شده و ساز خود را مي زند و 
راه خود را مي رود كه چون همه از شرايط ناراضي هستند؛ از بي توجهي ها و بي پولي ها، از اينكه بايد فكر 
نان باشند كه خربزه آب است و كسي توجهي به سفره بي نان آنها نمي كند. خواسته هاي زيادي هم نيست. 
شايد همان وعده هاي داده شده كه اجرا شود، اوضاع كلي تغيير كند. سهراب مرادي بتواند از دغدغه هاي 
خانه و كاشانه اش بكاهد و برگردد براي خم كردن دوباره سر فولاد و بهداد اميدوارانه تر براي رهايي از 
كمند مصدوميت روزهايش را سپري كند. اما خبري از عملي شدن وعده ها نيست. بي خبري از هر چيزي 
كشنده تر است. وقتي ندانيد فردا چه خواهد شد. اين را سهراب بهتر از هر كسي مي داند وقتي دلش با تيم 
ملي است و فكرش در تمرينات اما مسئوليتش تنها بالا بردن وزنه بالاي سر نيست. مسئوليت هاي ديگري 
هم دارد كه بعد از طلاي ريو بايد به فكر آنها باشد تا حداقل بتواند كفه ترازو را ميزان كند و نگذارد يكي 
آنقدر سنگين شود كه به زمين بچسبد و ديگري از سبكي سر به آسمان بگذارد. بايد تعادل برقرار باشد. 

همان تعادلي كه نبودش در دادن وعده ها و عملي كردن آن شرايط را امروز بغرنج كرده است. 
سال 95 به سختي تمام شد؛ با بي پولي، با اميد به عملي شدن وعده ها،  با چشم به راه بودن رسيدن 
بودجه و توجه و حمايت اما خبري نش��د. خروس هم اما آواي خوشي برايشان نداشت. حالا شايد 
حتي بتوان گفت سالي كه نكوست از بهارش پيداست. بهاري كه ماه اول آن پرونده  اش بسته شد 
اما خبري نشد كه بتواند اندكي از دلخوري ها بكاهد و تكليفي روشن كند از مشكلاتي كه روي هم 

تلنبار شده اند، روي دوش ورزشكاران. 
حرف هايشان حق است. گله دارند اما بحق. اين را حتي رئيس فدراسيون هم خوب مي داند و به آن 
اعتراف مي كند. مرادي صراحتاً مي گويد حق مي دهد به سهراب و ديگران. كم تلاش نكردند براي 
گرفتن طلاي ريو آن  هم از چنگ حريفاني كه تداركات زيادي برايشان ديده شده بود. تفاوت ها در 
برزيل هم فاحش بود، اما غيرت باز هم حرف اول را زد و وزنه برداري باز هم شاگرد اول كاروان بود. 
آن هم زماني كه شاگرد ممتازهاي قبلي يكي پس از ديگري رفوزه شده بودند. اما حالا كه وقت تقدير 
و تشكر رسيده، وقت رسيدگي و خسته نباشيد گفتن، خبري نيست. از هيچ كس خبري نيست. باز 
هم وزنه برداران ماندند و يك ساك و يك دو راهي كه يك سوي آن تيم ملي است و ديگري راه خانه و 
خانواده. ماه ها به اين سو بودند و حالا بايد به سوي ديگر بروند اما با دست خالي. بي آنكه قشنگ ترين 

و خيره كننده ترين رنگ مدالشان توانسته باشد تغييري در شرايط ايجاد كرده باشد. 
آمدند. باز هم آمدند اما مسئوليت هاي ديگر روي شانه هايشان سنگيني مي كند. مسئوليتي كه شايد 
اگر فولاد سرد بود باز هم خم مي كردندش اما اين يكي فولاد نيست. اين ديگر شباهتي به وزنه هاي 
متصل ش��ده به ميله نيس��ت كه روي تخته با يك »يا علي« بالايش ببرند. اين خود زندگي است. 
حريفانش سرسخت تر از حريفاني هستند كه پشت تخته با كيلوهاي اضافه قصد خودنمايي دارند. 
داستان زندگي اندكي متفاوت تر است. س��فره نان مي خواهد و با وعده بالا بردن وزنه و گرفتن طلا 
نمي شود.  خبري از پول و بودجه نيست. هميشه نبوده. اين داستان تكراري تر از آن است كه كسي  پر 
اول و آخرش را نداند. اما بهانه خوبي نيست براي شانه خالي كردن فدراسيون از زير بار مسئوليت. 
وزارت بايد پاسخگو باشد. به تيم ملي كه ملي پوشي در آن نيست، اما فدراسيون هم بايد همان اندازه 
پاسخگو باشد. با دست روي دست گذاشتن و انداختن توپ به زمين ديگري نه مي توان فكري براي 
شاگرد اول ورزش كشور كرد و نه گره از از مشكلات باز. گناه فدراسيون بيشتر از وزارت نباشد كمتر 
هم نيست. اين همان فدراسيوني است كه پيشتر با نگاهي دور از تدبير و با تصميمي اشتباه،  پيكره 
تيم ملي را دو تكه كرد. همان فدراسيوني كه خودشان تيم ملي و سرمربي اش را خدشه دار كردند 
وقتي نتوانست از عهده كوچك ترين مش��كل برآيد و فاصله ها را برچيند. فدراسيوني كه مديريت 
ضعيفش كم از ضعف وزارت ندارد.  مشكل شايد كه در ظاهر عدم توجه باشد و بي پولي و نارضايتي 
ورزشكاران و مدال آوران از وعده هاي داده شده اي كه هرگز جامه عمل به آن نپوشاندند، اما مشكل در 
اصل مديريت غلط و نادرست است. مشكل عدم مديريتي است كه كار را به جاهاي باريك مي كشاند. 
آنقدر كه شايد دور نباشد روزي كه اين باريكي به پارگي تبديل شود و ديگر هيچ چاره اي نتواند كارگر 
باشد. مديريتي كه نيست تا وزنه سنگين ورزش را حفظ كند تا از دست نرود، اميدهايي كه هنوز براي 
تكرار موفقيت ها وجود دارد. مشكل خيلي دور نيست. همين جاست. در اتاق مديريت مرادي، رئيس 
فدراسيون. همانجايي كه تصميمات نادرست گرفته مي شود و كمي آن طرف تر در وزارت كه بعد از 
عكس هاي يادگاري موفقيت در ريو، قصه پرغصه وزنه برداران را به دست فراموشي سپردند تا شاهد 

ناخوشي هايي باشيم كه ناخوش تر هم خواهند شد اگر... همچنان توجهي نشود!

از س�ال 1318 كه امان الله پادگرن�ي به عن�وان اولين رئيس 
فريدون حسن

   حاشيه
فدراس�يون وزنه برداري ايران كار خود را شروع كرد چيزي 
حدود 10 س�ال طول كش�يد تا جعفر سلماس�ي اولين مدال 
المپيك وزنه برداري را براي ايران به دست آورد. وقتي سلماسي برنز المپيك 1948 لندن 
را به گردن آويخت به جرئت مي توان گفت كه كمتر كسي تصورش را داشت كه روزي اين 
رشته قدرتي تبديل به اميد اول كاروان  هاي ورزشي ايران در ادوار بعدي المپيك شود. 

    
حضور قدرتمندانه كشتي در المپيك باعث شده بود كه ورزش اول، اميد اول ايران هم در المپيك 
باشد هر چند بعدها محمود نامجو، علي ميرزايي، اسماعيل علم خواه، محمد نصيري و پرويز جلاير 
نيز براي ايران مدال المپيك گرفتند اما باز هم نتوانستند از زير سايه سنگين كشتي خارج شوند 
و بدتر اينكه از المپيك 1968 مكزيكوس��يتي وزنه برداري ايران عملاً  غ��روب كرد و حتي وجود 

تك ستاره هايي چون رمضانعلي تيموري نيز نتوانست باعث اوج گيري آن شود. 
  سيدني؛ نقطه عطف 

اما در ش��رايطي كه به تصور همگان وزنه برداري شانس��ي براي قدرت نمايي دوباره نداشت، يك 
برنامه ريزي دقيق و ثبات مديريت از سال 1373 تا 1385 كاري كرد كه اين رشته به ناگاه از خاك 
بلند شد. المپيك 2000 سيدني نقطه عطف وزنه برداري ايران شد، هر چند پيش از آن درخشش 
وزنه برداران جوان ايران در رقابت  هاي آسيايي و جهاني نويد حضور پرقدرت در استراليا را مي داد. 
در سيدني همگان مات و مبهوت قدرت نمايي وزنه برداران ايران شدند و اين شد كه وزنه برداري از 

زيرسايه سنگين كشتي خارج و يكي از اميدهاي اصلي مدال آوري ايران در المپيك شد. 
  شروع حاشيه 

اما درست بعد از المپيك سيدني در ش��رايطي كه همگان تصور مي كردند وزنه برداري راه خود را 
پيدا كرده و مي توان به آن اميد بست حاشيه ها شروع شد. حاشيه هايي كه از خود وزنه برداري بود 
و كم كم به بيرون سرايت كرد؛ اختلافات عجيب و غريب وزنه برداران با مسئولان فدراسيون در به 
دو دهه گذشته، بحث دوپينگ گسترده و محروميت تيمي وزنه برداري )به جز يك نفر( در المپيك 
آتن و بعد دوباره افت وزنه برداري. در تمام اين سال ها حاشيه امان وزنه برداري را بريد و دلخوشي 
به يك حسين رضازاده باعث شد عملًا بقيه محو شوند و وزنه برداري ايران دوباره افت كند تا جايي 

كه در المپيك 2008 پكن هيچ حرفي براي گفتن نداشته باشد. 
  پيروزي بزرگ لندن 

كار وزنه برداري وقتي سخت تر شد كه مشكل داخلي به خارج سرايت كرد. اختلاف نظر دو بزرگ 
اين رشته مدال آور باعث شد تا عملًا ايران حتي از تصميم گيري  هاي آسيايي اوت شود با اين حال 
مديريت خاص رضازاده بر فدراسيون با تمام مشكلاتش باعث شد تا وزنه برداري در المپيك 2012 
لندن دوباره سر بلند كند. كسب 4 مدال طلا، نقره و برنز در لندن نتيجه اي بود حتي فراتر از سيدني 
و اين شد كه وزنه برداري با معرفي چهره  هاي جديد باز هم سر زبان ها افتاد؛  جالب اينكه درست مثل 
سيدني 2000 در لندن 2012 هم كار قبل از المپيك و با موفقيت در رده  هاي جوانان و رقابت  هاي 
جهان شروع شد ولي وزنه برداري باز هم درس نگرفت و درست بعد از المپيك لندن باز هم حاشيه ها 
شروع شد، هر چند در المپيك 2016 ريو هم وزنه برداري درخشيد اما حاشيه ها امروز امان اين رشته 

را بريده؛ حاشيه هايي خودساخته كه معلوم نيست چه زماني به پايان مي رسد. 
در طول تاريخ وزنه برداري ايران ثابت شده كه اين رشته به رغم تمامي حاشيه ها هر وقت كار خود را 
به درستي انجام داده موفق بوده و هر وقت ورزشكاران و مسئولان اين رشته خود را اسير حاشيه ها 
كرده اند ضربه خورده است. رشته اي با سابقه 78 سال فدراسيون داري به طور حتم نبايد اسير اين 
حواشي باشد، 78 سال مديريت و 78 سال حاشيه  هاي خودساخته. وزنه برداري ايران مي تواند سر 
بلند كند، مي تواند در دنيا حرف اول را بزند به شرط آنكه حواشي خودساخته خود را جمع كند، به 
شرط آنكه بخواهد بدون حاشيه باشد و در اين راه بايد مسئول، ورزشكار و مربي و علاقه مند از خود 

بگذرند كه همين منيت ها وزنه برداري ايران را از اسب به زمين خواهد زد. 

فولاد هايي كه خم شدند

78 سال سابقه و اين همه معضل!
حاشيه   هاي خودساخته بلاي جان وزنه برداري

دو بار  برگزاركردن جام فجر در  سال  كه 
هزينه ميلياردي دارد، باعث مي ش�ود  
برگزاري اردوها دچار مشكل  شود. تنها 
دليلش اين است كه رئيس فدراسيون 
به دنبال اين اس�ت به هر شكل كم كم 
رأي كشورهاي ديگر را جمع كند، براي 
اينكه بتواند به يك پستي در فدراسيون 

جهاني برسد


